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תבין אותם
במבט שטחי, נראה שמנהיג ישראל צריך להיות מי שיעמוד על האמת וידרוש 

מהם יותר שלימות. אך אין זה נכון כלל

בארגון פלוני לילדים עם קשיי התפתחות, הגו רעיון לפתוח 
בית חרושת של ממש. התכנית היתה שהילדים המתמודדים 
ילמדו לייצר רהיטים שונים בכוחות עצמם, וכך הם יתרגלו 
וכך  בהן,  מתקשים  שהם  המורכבות  הפעולות  את  לעשות 

יצמידו את הפערים מול בני גילם.

אומר ועושה. מנהלי הארגון בנו את בית החרושת, ועכשיו 
הם יצאו לחפש מנהל. אנשים רבים שהתנסו בעבודות נגריה 
שלחו קורות חיים, אבל כשהם הופיעו לראיונות, הם נפסלו 

בזה אחר זה.

היא  ותשובתם  כולם,  את  הארגון  מנהל  שאל  אחת  שאלה 
בעצלתיים,  יתקדמו  ה’עובדים’  “אם  לפסילתם:  שגרמה 
והרווח  המספקת  התפוקה  את  מביא  לא  שהמפעל  ותראו 

הנאה, מה תעשו?”.

“נפטר אותם”, היתה תשובתם הצפויה של האנשים היצרנים 
במהותם. הם נפסלו כמובן מיד, הללו פשוט לא הבינו את 

העסק.

ואז הגיע איש חינוך, שלבו הרחום ואהבתו את הבריות ניווטו 
את מהלכיו, וכשהוא נשאל מה יעשה אם הילדים העובדים 

יתעצלו – הוא ענה בחמלה רכה “אנסה לעזור להם”...

והתקבל מיד.

כמו שאתה לומד זכות
מהי  בפרשתנו  אותנו  מלמד  זי”ע  מבארדיטשוב  הרה”ק 

התכונה הנדרשת אצל מנהיג ישראל:

"יפקוד ה' אלקי הרוחות לכל בשר כו'. הכלל, יש ללמוד זכות 
על ישראל מה שאינם עושין רצון הבורא בתמידות כמלאכים, 
וזהו שאברהם אבינו היה איש  מחמת שהם טרודים בפרנסתם. 
לאכול,  להמלאכים  להם  נתן  ולכך  זכות,  מלמד  והיה  חסד, 
חובה  ילמדו  שלא  כדי  ודם,  בשר  הצטרכות  להם  להראות 
כיצד  ומשתוממים:  לעולם  יורדים  המלאכים  ישראל".  על 
שצריך!  כמו  עובד  לא  הזה  העסק  הרי  הדברים?  מתנהלים 
ידי  על  בדווקא  מתנהל  הזה  שהעסק  קולטים  לא  הם  אבל 
התמודדות  באיזו  ויקלטו  זה,  את  יבינו  וכשהם  ודם,  בשר 
קשה נתון קרוץ מחומר, הם פשוט יבינו שהעסק הוא לגמרי 

משהו אחר.

"וזה שאמר משה 'אל אלקי הרוחות לכל בשר', שהאדם מחמת 
שהוא בשר ודם, הצטרכות של אדם בפרנסתו, ומחמת זה הוא 
אלקי  ה'  'יפקוד  שאמר  וזהו  בתמידות.  ה'  עובד  אינו  לפעמים 
זכות  תמיד  שילמוד  ומנהיג  שופט  כלומר  בשר',  לכל  הרוחות 
עובד  זכות על האדם על שאינו  לומד  ישראל, כמו שאתה  על 
אותך בתמידות, כן ביקש משה שיעמוד מנהיג לישראל שילמוד 
תמיד זכות על ישראל. וזהו 'יפקוד ה' אלקי הרוחות לכל בשר', 
כמו שאתה 'אלקי הרוחות לכל בשר', ואתה מלמד זכות עליהם, 

'איש על העדה', שמנהיג לישראל יהיה גם כן מלמד  כן פקוד 
הוא  עלינו,  זכות  מלמד  בעצמו  הקב"ה  ישראל".  על  זכות 
יודע את יצרנו וכי בשר ודם אנחנו, ה’רוח’ נמצאת ב’בשר’, 
הוא מלווה את ההתמודדויות שלנו, ועל כן הגם שאין אנו 
עובדים בתמידות לדאבון לבנו, הוא מלמד עלינו זכות. ואת 
זה אמר משה רבינו, שהקב”ה ימנה מנהיג על העדה הדומה 
ראה  לו  לבוראו  שדומה  מי  זכות.  שמלמד  מנהיג  לבוראו, 

ויאה להיות מנהיג ישראל.

כל אחד מנהיג
במבט שטחי, נראה שמנהיג ישראל צריך להיות מי שיעמוד 
על האמת וידרוש מהם יותר שלימות. אך אין זה נכון כלל. 
מנהיג ישראל צריך להיות מי שהוא מבין יותר את הציבור 
וקשייו, מי שיכול יותר ללמד זכות על הציבור כשהוא לא 
כי הוא דומה לבוראו!  זהו מנהיג ישראל!   – משיג שלימות 
מנהיג  וזוהי הצורה שבה  זוהי הצורה שבה הקב”ה מתנהג, 

אלקי צריך להתנהג.

הצדיקים מלמדים זכות! הם מבינים היטב את הקשיים של 
אינם  הם  שרוי.  הוא  שבה  הגדולה  המורכבות  את  יהודי, 
משום  זכות,  ללמד  כדי  עולמות  ולהפוך  לטרוח  צריכים 
שעצם הדבר שיהודי נתון בגוף עב, וטרוד בפרנסה מבוקר 
ועד ערב, כבר מספיק די והותר כדי ללמד זכות. הם מבינים 

את הקשיים של יהודי, ורוצים לעזור לו.

אין   - מ’מנהיג’  מדברים  כאשר  אחד.  לכל  נוגע  זה  ודבר 
מדברים רק מרב רבי ורבן. כל יהודי יש לו איזה מקום של 
הנהגה. המלמד בכתתו והר”מ בשיעורו, אב עם ילדיו ובעל 
הבנה!  ההנהגה:  דרכי  את  לנו  מגלה  רבינו  משה  ביתו.  עם 
מנהיג,  שאתה  איפה  מנהיג  כשאתה  לב!  טוב  זכות!  לימוד 
פלוני מתמודד. אל תשפוט את  תבין את הקשיים שאיתם 
תנסה  ההיפך,  אלא  שלילית,  ובצורה  בביקורת  חסרונותיו 
נפש  איזו  כזה;  למצב  להגיע  לו  גורם  קושי  איזה  להבין 
מורכבת מסתתרת מאחורי מדרגתו הנחשלת. דווקא מתוך 

הבנה ולימוד זכות תוכל להשפיע עליו.

המקובל  הגויי  מהסוג  אינה  המדוברת  שה’הבנה’  לחדד  יש 
כהיום: הכלה והכלה והכלה... הגויים מבקשים שתכיל ותבין 
את כל הרע שבעולם... לא זה הענין. הענין הוא, שיהודי הוא 
עליון, אלא שפשוט הכניסו אותו  חלק אלוק ממעל, קדוש 
נו,  מושחתות,  ומידות  רעות  יצרים  מלא  ודם  בשר  בתוך 
כיצד אפשר שלא להבין אותו? וכי כיצד אפשר ללמד עליו 
חובה? הרי הדבר ברור שאין כאן שום רע, רק תנאי מחיה 
אפוא  חייבים  איתם.  מתחברת  לא  ממש  שהנשמה  קשים 
שאינם  מה  ישראל  על  זכות  ללמוד  יש  “הכלל,  זכות,  ללמד 
טרודים  שהם  מחמת  כמלאכים,  בתמידות  הבורא  רצון  עושין 

בפרנסתם".
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הגלות העמוקה היא כשאינו 
מקושר לשכינה שנמצאת 
עמנו בגלות, והעצה לכך 
היא ביטול ומסירת נפש

להתחבר  שנוכל  כדי  איתנו,  הקדושה  השכינה  גלויותינו  בכל 
משם להשי"ת ולהיגאל. כמו שפירש הבעש"ט הקדוש זי"ע )דגל 
מחנה אפרים, וילך( על הפסוק "אנכי ארד עמך מצרימה ואנכי אעלך 
גם עלה" )בראשית מו, ד(, שכשהשי"ת מוריד אותנו בגלות וחשכות 
כדי לתקן שם, הרי הוא נמצא איתנו שם, שנוכל להתחבר משם 

להשי"ת ולעלות.

ואפילו כשאדם ח"ו שגג וחטא, עם כל זה אם שב מיד הרי הוא 
קשור להשי"ת. אבל כשח"ו הזיד ועבר ושנה נעשה לו כהיתר, אז 
רוח השטות מבלבלת אותו לגמרי ושוכח מהקשר שלו להשי"ת. 
)יומא פ"ח מ"ט( הרי מנתק את עצמו  וכן כשאומר "אחטא ואשוב" 

בדעת מהשי"ת ח"ו, ולכן אין מספיקין בידו לעשות תשובה.

וזוהי גלות השכינה. כי באמת אף בתוך הגלות אפשר להתקשר 
לשכינה הקדושה, אבל הגלות האמיתית היא כשאינו מתקשר.

והעצה לצאת מהגלות הזאת ולהתחבר שוב להשי"ת היא ביטול 
ומסירת נפש. היינו שיעשה את מצוות השי"ת בלי שום חשבונות 
ממעל,  אלוק  חלק  יהודי  שהוא  אלא  רחוק,  או  קרוב  הוא  אם 
אצלו הקשר  נתעורר  זה  ידי  ועל  הנורא,  האלוק  רוצה  וכך  וכך 
"אין",  ידי  על   - "אני"  שנקראת  השכינה  תיקון  וזהו  להשי"ת. 

הביטול ומסירת הנפש.

וכן בכללות, כשרואים גלות כללית, שיש הסתר פנים ויש יהודים 
תפקידנו  רח"ל,  להשי"ת  מקושרים  ואינם  בדעתם  שמבולבלים 
לעשות  נפש,  ומסירת  ביטול  בבחינת  השי"ת  את  לעבוד  הוא 
רצונו יתברך בלי חשבונות, ומכיון שכל ישראל ערבים זה לזה, 

על ידי זה יאיר ה"אין" בעוד נשמות ישראל.

שכלל   - בשיטים"  ישראל  "וישב  א(.  )כה,  הכתובים  פירוש  וזהו 
ישראל נתבלבלו ברוח שטות וחס ושלום עברו על רצונו יתברך, 
נתחלל"  שמים  ששם  "ראה  חז"ל  כך  על  ואמרו  פנחס",  "וירא 
)סנהדרין פב.(, היינו שראה שאין ישראל מקושרים לשכינה הקדושה, 
"ויקח רומח בידו" - עשה מעשה של מסירת נפש כדי לרומם שם 
שמים, "וקנא לאלקיו" - בעבור אלקיו, היינו שעל ידי זה קישר 
את כלל ישראל לאלקותו יתברך, וזהו המשך הכתובים "בקנאו 
את קנאתי בתוכם", שהביא אורו יתברך בתוך לבבות בני ישראל.

מקור: רעוא דרעוין פנחס תשע"ח; הדעה והדיבור שצ"ח
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משפיע: שלום וברכה אברהם יצחק.

אברהם יצחק: א גוט יאר, המתנתי כבר זמן רב לשיחה שלנו.

משפיע: אם אתה ממתין, מן הסתם יש לך איזה שאלה או עניין 
לדון בו.

אברהם יצחק: דווקא לא. אין לי שום שאלה או איזה נושא מיוחד. 
אני פשוט רוצה לשבת עם המשפיע ולשמוע, בטוח שיהיה איזה 

תועלת מזה.

עד  בה  שעסקנו  בסוגיא  ממשיך  הייתי  כן  אם  טוב,  משפיע: 
שהנושא  חושב  אני  בעצם  חבירים.  אהבת  של  הסוגיא  עתה, 
יסודות  יש בנושא הזה כמה  זאת  כבר מספיק ברור, אבל בכל 
ומאמרים של הבעש"ט זי"ע שעוד לא הזכרנו אותם, ואם כבר 
עסקנו בסוגיא הזאת כל כך בארוכה חשבתי שמן הראוי ללמוד 

את היסודות והמאמרים הללו.

אברהם יצחק: נו, יסודות של הבעש"ט... בוודאי רצוני לשמוע.

משפיע: ננסה להתמקד בשני יסודות. אלף, שיהודי צריך להכיר 
שכל מעלה ומדריגה שיש לו, וכל העבודת השם שלו, הכל הוא 
מהשי"ת. וההכרה הזאת גורמת לאדם לאהוב את כל אחד ואחד 
פגם  רואה  אדם  כאשר  בית,  חיובית.  בצורה  עליו  ולהסתכל 
בחבירו, מראים לו בעצם את הפגמים שלו בעצמו. אין יכולת 
את  רק  רואה  אחד  כל  השני!  של  הפגמים  את  לראות  באדם 

הפגמים והחסרונות שלו!

אברהם יצחק: היסוד השני כבר שמעתי הרבה פעמים, שומעים 
את זה הרבה בשיחות בישיבה. אבל את היסוד הראשון אני לא 
קולט בדיוק, זה שהכל הוא מהשי"ת זה הרי פשוט, אבל מה זה 
קשור לאהבת כל אחד ואחד? איך זה גורם להסתכל באופן חיובי 

על כל אחד?

הרבה  שומעים  השני  היסוד  שאת  עמך  מסכים  אני  משפיע: 
זה,  את  עושה  שאתה  כמו  פשוט  כך  כל  לא  זה  אבל  פעמים, 
צריכים לחיות עם זה, להרגיש את זה, ושזה יגרום בלבינו להסיר 
מקוה  ואני  רבה,  עבודה  זה  אחרים.  על  שלילית  הסתכלות  כל 
שנבהיר את העניין הזה היטיב. אבל נתחיל קודם כל עם היסוד 
הראשון שאמרנו, להאמין שכל מה שיש לך בעבודת השם הוא 

מהשי"ת. שאלת איך זה קשור לאהבת ישראל?

אברהם יצחק: נכון. היסוד עצמו ידוע, זה פשוט לכל אחד שכל מה 
שיש לנו הוא מהקב"ה, אבל איך זה מביא אותנו לאהבת ישראל?

גם האמונה, מאיתו יתברך
את  להבין  ובכדי  ללבן.  צריכים  שאנחנו  מה  אכן  זה  משפיע: 
הדברים היטב נצטרך לעיין במקור הדברים בפנים. היסוד הזה 
מענדל  מנחם  ר'  הרה"ק  של  הארץ'  'פרי  הקדוש  בספר  כתוב 
מויטפעסק זי"ע, שהיה מגדולי תלמידי המגיד הגדול ממעזריטש 
הבעש"ט  של  קדשו  פני  באור  לחזות  בילדותו  זכה  ועוד  זי"ע, 
שופטים.  בפרשת  בספרו  הזה  היסוד  את  מבאר  והוא  זי"ע. 
המאמר הוא באריכות ובעמקות נפלאה, ואנו ננסה למצוא את 

הדברים הנוגעים לנו.

אברהם יצחק: ספר פרי הארץ... או אה, שמעתי שזה ספר עמוק 
מאוד.

מאוד  הרבה  שם  יש  אבל  עמוק,  ספר  אמנם  זה  נכון,  משפיע: 
יסודות נחוצים, ועניינים נפלאים בעבודת השי"ת. ואנחנו ננסה 
ללמוד מעט מדבריו הקדושים שם, הוא מתחיל לומר כך: "כללא 
דמילתא, שאין שום אפשרות התחלת אפס קצהו של עבודתו יתברך 
בו  אמונתו  נקודת  שמיעוט  פירוש  אומן,  אמונת  באמונתו  לא  אם 
יתברך גם כן מאתו יתברך, כי הוא הנותן לו לב לדעת ועינים לראות 
ואזנים לשמוע". דהיינו אתה צריך להאמין שכל האמונה שיש לך 
אמונה  הקצת  הוא מהשי"ת!  הכל  לך,  העבודת השם שיש  וכל 
שיש לך - 'מיעוט נקודת אמונתו בו יתברך' - הכל הוא מהשי"ת! 
זה בכלל לא תלוי בך! אין לך במה להרגיש טוב עם עצמך כאשר 
יש לך אמונה או איזה עבודה, כי לא עשית כלום בשביל זה. זה 

פשוט מתנה מהשי"ת.

כל  את  מייסד  הוא  זה  שעל  והכלל  היסוד  זה 
זאת  נקודה  מבין  האדם  שכאשר  שם,  המאמר 
או  אחר,  ביהודי  שיזלזל  בכלל  שייך  לא  כראוי, 
כי  בחבירו,  שאין  מעלה  איזה  בו  שיש  שירגיש 
ברור לו שכל מה שיש לו הוא מתנה מאת הקב"ה 
וכאשר הקב"ה  כלום!  זה  והוא לא עשה בשביל 

רוצה, ייתן את זה לחבירך בדיוק כמו שנתן לך, ואולי עוד יותר 
מזה. וממילא אפילו אחד שהוא עובד השם גדול מאוד, לא שייך 
בכלל שיזלזל או ירגיש איזה מעלה בעצמו, כי כל המעלות שיש 

בו בכלל לא תלויים בו!

אברהם יצחק: אני לא מבין. מה הפירוש שזה לא תלוי בי? אז מה 
העבודה שלי בנושא האמונה ועבודת השם? הרי האמונה תגיע 

לי אם כן אפילו אם אני לא אעשה כלום?

משפיע: לא. אם לא תעשה כלום לא יתן לך הקב"ה אמונה. אתה 
צריך לעשות כל מה שביכלתך לקנות את האמונה ועבודת השם, 

ואז הקב"ה נותן לך משמים את האמונה וקירבת השי"ת.

אברהם יצחק: אז זה כן תלוי בי! למה הוא אומר שזה לא תלוי 
בי בכלל?

דחף את ההר הגדול...
משפיע: את זה ה'פרי הארץ' עצמו שואל, והתירוץ שמתרץ הוא, 
שהאמונה שהקב"ה נותן לך היא בכלל לא לפי ערך ההשתדלות 
נעורר מלמטה  נכון אמנם שהקב"ה דורש שאנו  שאתה עשית. 
אבל  לאמונה,  להגיע  השתדלות  איזה  דלתתא(  )אתערותא 

ההשתדלות הזאת כשלעצמה אינה מביאה אותנו בכלל לאמונה, 
לולא שהקב"ה עוזר לנו ונותן לנו אמונה. ולכן אין האדם יכול 
להתפאר בעצמו על האמונה שיש לו, כי מה שיש לו זה פשוט 
למי שעשה  רק  ניתנת  הזאת  מן השמים, אלא שהמתנה  מתנה 

איזה השתדלות.

אברהם יצחק: אני לא תופס. אם משמים נותנים מתנה רק למי 
במה  כן  לי  יש  אז  בי,  תלוי  קצת  כן  אז  השתדלות,  שעושה 
ולכן לא  נדרש ממנו,  להתפאר על חבירי שלא עשה את אשר 

קיבל את המתנה מהשי"ת?

משפיע: שתי תשובות בדבר, והם מבוארים היטב בהמשך דבריו. 
קודם כל צריך להבין שהמתנה היא לא לפי ערך העבודה כלל. 
כשתבין את זה תראה שאין שום מציאות להתפאר בזה, משל 
למה הדבר דומה, לאחד שהתבקש לדחוף הר גדול, וכאשר אומר 
כמה  רק  דחיפה קטנה  איזה  לו שיעשה  אומרים  מסוגל,  שאינו 
שיכול, וכאשר התחיל בדחיפה קטנה הופיע מאחוריו כח עליון 
שדחף את ההר! האם יוכל להתפאר שדחף הר גדול? האם יוכל 
בכלל לייחס את עקירת ההר בדחיפה שדחף הוא בעצמו? הרי 
העזר שניתן לו הוא בכלל לא ביחס לתוצאה! אלא מאי? העזר 
הזה ניתן רק כאשר השתדל ועשה את הקצת שיכול לעשות, אבל 
התוצאה אינה ביחס כלל למה שעשה. וזה בעצם מאמר חז"ל על 
כח היצר - הנדמה להר - שאין ביכולת האדם כלל להתגבר עליו 

לולא עזר השי"ת.

אברהם יצחק: מה פירוש שזה לא לפי הערך? ומתי כן אומרים 
שהתוצאה היא בערך המעשים שלנו?

כמות  להרים  לדוגמא  מ'מנוף'  נדרש  אם  מאוד.  פשוט  משפיע: 
משאות  אמנם  להרים  יכול  הזה  שהמנוף  אבנים,  של  גדולה 
שיתחיל  לו  אומרים  מדי,  כבד  כבר  הזה  המשא  אבל  כבדים, 
על  אחר,  במנוף  מלמטה  אותו  ויסייעו  הזה,  המשא  את  להרים 
זה היינו אומרים שהמנוף הזה הצליח להרים את המשא בכוחות 
בעצמו,  להרים  יכול  היה  גדול מהמשא  כיון שחלק  משותפים, 
ב'מאצ'ינג',  וכמו  המלאכה;  את  להשלים  סיוע  רק  צריך  והיה 
כאשר אחד נותן סכום, ואחר נותן סכום כנגדו, אפילו אם נותן 
סכום גדול יותר מהראשון, אבל זה ביחס לסכום שנתן הראשון. 
ההר  את  שדחף  לומר  מגוחך  הרי  ההר,  את  הדוחף  אדם  אבל 
ושייכות במושג  לו שום התחלה  אין  הרי  בכוחות משותפים... 
של דחיפת ההר, כל הדחיפה נעשתה רק על ידי הסיוע מלמעלה, 
אלא שלמעשה דרשו שיתחיל לדחוף בכוחות עצמו, כאלו עושה 
משהוא, וזה מעורר את הסיוע מלמעלה. אבל באמת עושה הכל 
לפי  לא  בכלל  מתנה,  היא  כולה  אומרת שכל  זאת  השי"ת.  רק 

ערך העשיה.

אברהם יצחק: ולענייננו, איך יוצא מזה שלא לזלזל באחרים?

משפיע: כי כאשר אני מזלזל באחרים, זאת אומרת שאני מרגיש 
שאני עשיתי משהוא! אפילו שאני יודע שהקב"ה עזר לי, אבל 
אני מרגיש שאני עשיתי משהוא, והקב"ה נתן לי כי עשיתי את 
שאני  מה  את  עשה  שלא  בחבירי  זלזול  לבוא  יכול  ומזה  שלי, 
תופס  שאני  ברגע  אבל  שהגעתי.  למה  הגיע  לא  ולכן  עשיתי, 
שאני בעצמי גם לא עשיתי כלום ביחס למה שקיבלתי, ואני מבין 
בלי שום שייכות  הוא ממש מתנה מהקב"ה,  לי  שכל מה שיש 

וקשר למה שעשיתי, לא ארגיש שום מעלה כלפי חברי.

אברהם יצחק: אבל בכל זאת, למה אני צריך להרגיש שלא עשיתי 
כלום? הרי את הקצת הזה הנדרש ממני לעשות עשיתי, וחברי 

לא עשה את זה, למה שלא ארגיש את המעלה שלי כלפי חברי?

שקל מול חצי שקל
משפיע: הבה נשאל אותך באמת: האם אתה מרגיש את המעלה 
שלך כלפיו רק בגלל שעשית איזה משהוא יותר ממנו? אף אחד 
לא מתפאר על חבירו בגלל משהוא אחד קטן שעשה יותר ממנו! 
נכון?  שהגעת.  מהתוצאה  היא  המורגשת  והמעלה  ההתפארות 
והתוצאה הזאת הרי אמרנו עתה שזה רק מתנה, וזה מתנה שלא 

ביחס כלל לעומת הקצת שעשית.

למה הדבר דומה כאשר אחד עושה מאצ'ינג כזה; אתה נותן שקל 
אחד לצדקה, והוא נותן לעומתך מאה מליון דולר, ואילו חברך 
שנתן רק חצי שקל, נתן השני כנגדו רק מאה דולר. האם תוכל 
להסתובב בגאוה סביב הבנינים הגדולים שנבנו מהכסף שלך? 
הרי לכסף הזה אין שום קשר למה שאתה עשית! הן אמנם נכון 
שאתה היית צריך לעשות את המשהו הקטן הזה, אבל עם המשהו 
אחד  מימיך  ראית  וכי  חברך!  על  להתפאר  יכול  היית  לא  הזה 
שנותן שקל מתפאר על נדיבותו יותר מחבירו שנתן חצי שקל? 
אלא מאי? אתה מתפאר עם התוצאות, ושוכח שכל התוצאות לא 

קשורים בכלל אליך, והכל מתנה גמורה מאת השי"ת.

אברהם יצחק: או אה, עכשיו זה ברור. אני רק מקוה שזה ייקלט 
בי. כי נראה לי שאנחנו מורגלים לחשוב אחרת לגמרי...

משפיע: נכון, ולכן אנו לומדים את דבריהם הקדושים של תלמידי 
על  ולהסתכל  להבין  שלנו,  והשכל  הדעת  את  ליישר  הבעש"ט 
הדברים באופן הנכון. ובכל אופן, זה התשובה הראשונה לעניין 
המתנה  אבל  השתדלות,  באיזה  תלוי  שהדבר  אף  שעל  שלנו, 
המבוארת  השניה  והתשובה  ערך.  לפי  לא  בכלל  היא  הניתנת 
שלנו  שהפעולה  מוכרח  לא  שבכלל  היא,  הארץ'  ה'פרי  בדברי 
את  שיעשה  אדם  שיהיה  להיות  ויכול  מתנה,  לקבל  גורמת 
ההשתדלות שלו ועדיין לא יקבל כלום, ואילו חבירו שעשה איזה 
והוא  מהראשון,  פחות  אפילו  שעשה  להיות  ויכול  השתדלות, 
יקבל מלמעלה סיוע ועזר נפלא במתנה גמורה מן השמים. עכשיו 
מבינים הרבה יותר שהאדם הזה שקיבל את המתנה משמים לא 
יוכל בשום אופן להתפאר על חבירו ולזלזל בו, כי על אף שהוא 
עשה אמנם איזה השתדלות, אבל המתנה הרי בכלל לא תלויה 
בזה, כי הרי חבירו עשה גם הוא השתדלות, ואולי אפילו יותר 
ממנו, ועדיין לא קיבל כלום, ובמה איפה יתפאר על חבירו? הרי 
וגם  כל מה שיש לך לא קשור אליך בכלל, הכל מתנת שמים, 
אלא  בך  תלוי  לא  זה  גם  שעשית,  הקצת  בעיניו  חן  שמצא  זה 

בו יתברך.

אברהם יצחק: רגע, מה הפשט בזה? למה אחד מקבל והשני לא? 
למה באמת המציאות היא שיכול להיות אחד שיעשה יותר ולא 
מתנות  יקבל  ועדיין  ממנו  פחות  שיעשה  והשני  כלום,  יקבל 

מלמעלה?

דברים  אלו  דרחמנא',  'כבשי  היא  זה  על  התשובה  משפיע: 
והבנה  מושג  שום  לנו  אין  עולם.  לבורא  רק  השייכים  נעלמים 
בדרכי השי"ת והנהגותיו עם בריותיו. ואנו צריכים רק להאמין 
ולדעת שהכל בחשבון צודק וביושר גמור, אלא שאין לנו שום 
מציאות ושייכות להבין את הדברים. וכאשר קולטים כראוי את 
הדברים, ומשננים את דבריו הקדושים "שמיעוט נקודת אמונתו 
בו יתברך גם כן מאתו יתברך, כי הוא הנותן לו לב 
מביא  זה  לשמוע",  ואזנים  לראות  ועינים  לדעת 
מעלה  שום  עצמינו  בנו  שאין  להבין  אותנו 
עצמית, וכל מה שיש לנו הוא הכל מאת השי"ת, 

וממילא אין שום מציאות להתפאר על השני.

אברהם יצחק: ברור מאוד. אני מקוה אכן שנזכה 
לשנן את הדברים ולזכור אותם. יישר כח.

הדרכה לימי הבחרות - בחדר המשפיעא חסיד'ישער בחור

איך ההכרה שכל המעלות שלנו הם מהשי”ת, מביאה לאהבת 
חברים?  ולמה באמת שאין לנו שום שמץ מעלה משל עצמנו? הכל מהשי”ת

ברכת מזל טוב
שלוחה בזה לידידנו החשוב

הרה"ח ר' משה מרדכי 
לויפער שליט"א

מחשובי תומכינו הנכבדים
לרגל הולדת בנו למזל טוב

בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו זי"ע יזכה לרוות 
ממנו רוב נחת

השלום זכר בהיכל השמחות

ברכת מזל טוב
שלוחה בזה לידידנו החשוב

הרה"ח ר' אברהם יצחק 
בר"א פערל שליט"א

מחשובי תומכינו הנכבדים
לרגל הולדת בנו למזל טוב

בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו זי"ע יזכה לרוות 
ממנו רוב נחת

נדבת הרה"ח
ר' יהודה קרויס 

שליט"א
לרגל הולדת בתו 

למזל טוב
בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו זי"ע 

יזכה לרוות ממנה רוב נחת

לעי"נ הרה"ח
ר' ישראל יצחק בן 

סול שולמית
זכרונו לברכה

ת. נ. צ. ב. ה.

הונצח ע"י המשפחה הע"י



 א  
יומא דנשמתא

"שבת יומא דנשמתא" - בשבת קודש הקב"ה מאיר ומשפיע נשמה 
ואור וחיות בעולם, וכמאמר הכתוב "כי ששת ימים עשה ה' את 
כל  את  השי"ת  ברא  המעשה  ימי  בששת   - הארץ"  ואת  השמים 
העולם,  של  והכלי  הגוף  שהם  והחומריים  המוגבלים  הנבראים 
)כמו  'נפש'  מלשון  הוא  'וינפש'   - וינפש"  שבת  השביעי  "וביום 
שדרשו חז"ל(, שבשבת האיר השי"ת והשפיע נפשיות וחיות בעולם. 

עשה"  אשר  מלאכתו  השביעי  ביות  אלקים  "ויכל  נאמר  ולכן 
האיר  שבו  בזה  וארץ,  שמים  מלאכת  נגמרה  בשבת  שדווקא   -
בעולם, אבל מלאכת ששת  ונשמה  נפש  בחינת  והשפיע  השי"ת 
ימי המעשה לעצמם הם כגוף בלא נשמה, שאינו נחשב לכלום. 
ובו   - מלאכתו"  מכל  השביעי  ביום  "וישבות  נאמר  מקום  ומכל 
ביום לא עסק השי"ת במלאכת שמים וארץ - כי הארת והשפעת 
עצמה,  השביתה  ע"י  היה  השבת  ביום  השי"ת  הנשמה שהשפיע 
וכמאמר הכתוב "שבת - וינפש" שע"י השביתה עצמה השפיע את 

בחי' הנפש.

וארץ מכונה  וכמו שנתבאר במאמר הקודם שכל מלאכת שמים 
כאשר  כי  מבחוץ(,  )שפירושו  'לבר'  מלשון  שהוא  'בריאה'  בשם 
השי"ת עוסק בבריאתם הרי זה כמי שכביכול יוצא מעצמו ועוסק 
בדבר שחוץ ממנו, שהרי הוא ית' פשוט בתכלית הפשיטות ואינו 
גוף ואין בו שום חומר וגבול - ולכן כאשר מהווה את הנבראים 
החומריים בעלי ישות וגבול מאין ליש הרי זה כביכול כמי שיוצא 
עסק  כי  'מלאכה';  בשם  וארץ  שמים  מעשה  מכונה  טעמא  )ומהאי  מעצמו, 
המלאכה הוא מין יציאה מעצמיות האדם להיות משועבד אל המלאכה, ולכן אע"פ 

שאצל השי"ת לא שייך שום שיעבוד ושום יציאה מעצמו, מ"מ בערך הנבראים 

הרי פעולה זו שהשי"ת משפיע שפע, שבו נסתר מהותו, הרי זה מכונה כ'מלאכה' 

וכיציאה מעצמו(.

חשוב  אינו  בשבת,  ונשמה  נפש  משפיע  השי"ת  כאשר  אבל 
כמלאכה ואין כאן יציאה מעצמו ח"ו, כי הנשמה חלק אלוק ממעל 
לאדם  דומה  הדבר  ולמה  אורו,  זיו  מעצם  והאצלה  הארה  והוא 
ששובת ונח מהעסק בדבר שאינו לפי רוחו וטעמו, וחוזר לעסוק 
עוסק  כי  מלאכה,  חשיבא  שלא  עצמו  לו  הנוגע  החביב  בדבר 
'אצלו', לעומת הבריאה  'אצילות' שהוא מלשון  )ולכן מכונה בשם  בעצמותו, 

שהוא מלשון 'לבר'(. 

ויש לעצור ולהעמיק קצת בדיבורים האלו.

 ב  
ימות החול - צמצום והתעבות השפע

יום  את  אלקים  'ויברך  הפסוק  על  הקדוש  הזוהר  דברי  ידועים 
ברכתא  מה  מזוני,  ביה  משתכח  דלא  "כיון  שמקשה,  השביעי', 
אשתכח ביה?" הרי בשבת עצמה לא ירד המן, ואיך אפשר לראות 
כל  "אלא  הקדוש:  הזוהר  ועונה  המבורך?  היום  את  בה  דווקא 
יומין  שיתא  וכל  תליין,  שביעאה  ביומא  ותתא  דלעלא  ברכאן 
וכל  השביעי,  ביום  תלויים  ומטה  שלמעלה  הברכות  )כל  מתברכין"  מיניה 
ששת הימים מתברכים ממנו(, ומבואר מדבריהם שהשפע הגשמי שאנו 

רואים כל ששת הימים זהו כבר רק התוצאה של השפע, אבל את 
השפע עצמו אנו מקבלים בשבת קודש, אשר השפע הזה הוא שפע 
של הארה אלקי, שאפילו אין לו ביטוי בגשמיות, והמן לא יורד בו. 
וההארה האלוקית הזו היא המקור לכל השפע הגשמי של כל ששת 

הימים אשר כולם תלויים בו. 

וזה מחדד לנו את הדברים עוד: שהשפעת הגופני והחומרי שבששת 
ימי המעשה - והשפעת הנשמה שבשבת קודש, אינו בעצם שני 
מיני שפע, כי בעצם אף ההשפעה החומרי המוגבלת שבששת ימי 
המעשה כבר נשפע באופן רוחני ונפשי בשבת הקודם, וההשפעה 
אותה  של  ו'התעבות'  'השתלשלות'  אלא  אינה  החול  שבימות 
הכוונה  ובספה"ק מבואר שזה  קודש!,  השפעה אלקית של שבת 
שהשי"ת משפיע שפעו 'מאין ליש', שבשבת קודש ההשפעה עדיין 
בבחי' 'אין' כלולה ודבוקה במקור העליון, ו'אין' זה גופא מתעבה 

בימי המעשה להיות בחי' יש ומציאות חומרי.

מלא  השי"ת  של  וגבורתו  כחו  באמת  כי  הוא  הדברים  והבנת 
יופי  כל  ית';  כחו  רק  הוא  בבריאה  רואים  שאנו  כח  וכל  עולם, 
שאנו רואים הוא מיפיו ית', כל טובה שאנו רואים הוא טובו ית', 
וכל תענוג שאנו רואים הוא מתענוגו ית', וכן כל פרט בבריאה, 

אשר הכל ניצוצי אורו ית' המתפשטים בכל חלקי הבריאה; אמנם 
לפי זה נשאלת השאלה למה אם כן באמת הבריאה עדיין נקראת 
'בריאה'? ולמה אין הבריאה עצם מציאות הבורא עצמו? הרי כל 
כולו מלא כוחו וכבודו, והוא ית' מחיה ומהווה כל פרט, ולמה אם 

כן הבריאה נחשבת למציאות בעצמה? 

'כוחו  וחסדו'  'טובו  הוא  כל הבריאה  נמי  הכי  אין  הוא,  והתירוץ 
הזה  השפע  כל  את  משפיע  השי"ת  אמנם  הקב"ה,  של  וגבורתו' 
באופן של ניתוק, בצורה שהוא מוציא את זה מעצמו, כביכול. ולכן 
בשם 'בריאה' יכונה שהוא מלשון 'לבר', להורות שהשפע האלוקי 
הוא  לזה  )והסיבה  ית',  איתו  ומיוחד  אחוד  ואינו  לחוץ  כביכול  יצא 
כידוע 'הצמצום' - שכביכול השי"ת צמצם והסתיר את מקור השפע מהנבראים(, 

ולכן אנו רואים את כל שפע הטוב שבבריאה כמציאות העומדת 
שבראם  הוא  שהשי"ת  ונדע  נשכיל  כאשר  ואף  עצמו,  בפני 
והמציאם מאין ליש, וכל כולם אינו אלא כחו וגבורתו של הקב"ה, 
מ"מ נרגיש אותם כמציאות לעצמם, ולא כעצם מציאות הבורא. 
ולכן לא נרגש כאב  זה כמו השערות של האדם, שבעצם אין בהם חיות,  )והרי 

כשחותכים אותם, כי כבר יצאו והתנתקו מהאדם, אמנם מ"מ ניכר בהם כל כוחות 

האדם - וכידוע מחכמת הטבע שדרך השערה אפשר לראות את כל תבנית צורת 

הנפש בכל פרטיה - הד.נ.א. - כיון שנוצרו ונמשכו מגוף האדם(.

 ג  
להתענג על מקור התענוגים

אמנם כל זה הוא בחינת ה'בריאה', אבל לבני ישראל יש את הכח 
לקבל שפע הטוב באופן של מלגאו )-מבפנים(, כאשר השפע עדיין 
כלול במקורו בעצם אלוקותו ית', אשר זהו ענין 'אצילות' מלשון 
התעבה  טרם  'אין'  בבחי'  עדיין  השפע  כאשר  שהוא   - 'אצלו' 
את  זי"ע  התניא  בעל  הרה"ק  וכמו שביאר  לחוץ,  ויצא  והתגשם 
בן  אלעזר  ורבי  גמליאל  רבי  היה  'וכבר  כד(  )מכות  הגמרא  דברי 
עזריה ורבי יהושע ורבי עקיבא מהלכין בדרך, ושמעו קול המונה 
של רומי מפלטה ]ברחוק[ מאה ועשרים מיל, והתחילו בוכין ורבי 
עקיבא משחק, אמרו לו מפני מה אתה משחק? אמר להם ואתם 
מפני מה אתם בוכים? אמרו לו גוים הללו שמשתחוים לעצבים 
ואנו בית הדום  יושבין בטח והשקט,  ומקטרים לעבודת כוכבים 
רגלי אלהינו שרוף באש ולא נבכה?! אמר להן: "לכך אני מצחק! 

ומה לעוברי רצונו כך לעושי רצונו על אחת כמה וכמה". 

הוא  וחומר  קל  איזה  מובנים,  לא  לכאורה  הם  עקיבא  רבי  דברי 
זה? ומה הוא עונה על הטענה שלהם? הרי המציאות היא שכלל 
ישראל נמצאים בגלות בצרות צרורות, והם יושבים בטח והשקט 
ומתענגים במעדני עולם. ומסביר ה'בעל התניא', שהעומק בדברי 
רבי עקיבא הוא, שהרי כל תענוגי רומי הם רק השתלשלות רחוקה 
מאורו ית', שהרי אין כל מציאות מבלעדו ית', ואמר רבי עקיבא, 
שאם במצב כזה של 'עוברי רצונו' - שהשפע 'עובר' ומשתלשל 
עד תחתית המדרגה ומנותק מרצונו ית' אנו רואים ריבוי כזה של 
תענוגים, הרי זה עצמו מראה לנו לאיזה תענוג נזכה פי כמה וכמה 
בשפע  ונידבק  רצונו',  'עושי  של  במצב  נהיה  כאשר  ערוך  לאין 
הטוב כאשר הוא בבחי' 'מלגאו' - כלול בשורשו העליון, בדבקות 
לנו הרבה  גם  ולא שיהיו  ית' מקור כל התענוגים האלו.  ברצונו 
שוקי רומי... אלא נהיה דבוק בשורש והמקור של כל שוקי רומי 

וכל מציאות הבריאה כולה! 

אנו  כאשר  בתענוגים  להתענג  זוכים  אנו  שבשבת  מעתה  אמור 
דבקים בשורש השפע, כאשר היא כלולה במקורה ושורשה, ואשר 
שם השפע מאיר באופן של בלי גבול 'נחלה בלי מצרים', וכל הטוב 
שיש בבריאה שנבראה בששת ימי המעשה; הוא התעבות וצמצום 

מוגבל משפע העליון המאיר בשבת בלי מצר וגבול. 

 ד  
שתי שבתות

הוא  האמורים שעניין השבת  הדברים  לפי  הרי  יש שאלה,  וכאן 
צריך  לכאורה  הימים,  כל ששת  מקור השפע, שממנו מסתעפים 
ולא ביום השביעי כאשר  ימי המעשה,  להיות שבת קודם ששת 

כלתה המלאכה? 

'שתי  של  הבחנה  שיש  בחז"ל  מצינו  וכבר  נכון,  שזה  ובאמת 
נגאלין',  מיד  שבתות  שתי  ישראל  שמרו  ש'אלמלי  שבתות' 
בשבת,  הבחנות  שתי  שיש  המקובלים,  בספרי  עניינו  והתבאר 
זו  השבת שלפני הבריאה, והשבת לאחרי הבריאה. ואכן מדרגה 
הוא סוד השבת שקודם הבריאה, שבה אנו דבקים ומקבלים את 
שפע העליון באופן של נחלה בלי מצרים כשהוא כלול במקורה 

ושורשה העליון. 

אמנם שוב יש את בחי' השבת שאחר הבריאה, שגם אחר מלאכת 
- שכביכול השי"ת שב אל  הבריאה שבת השי"ת מכל מלאכתו 
ימי  בששת  ליש  מאין  הבריאה  התעבות  אחר  שגם  עצמותו, 
המעשה, שב והאיר השי"ת את מציאותו ואורו כמו שהוא בהארת 
והתגלות הנפשיות והנשמה. ואלמלא השבת שאחר הבריאה, הרי 
שוב  העליון,  ושורשה  ממקור  ונפרדה  נתעבה  שהבריאה  אחרי 
הארת  וע"י  ח"ו,  ופירוד  נפרדות  של  באופן  בחוץ  שורה  היתה 
העליון,  ומקורה  בשורשה  ודביקה  חוזרת  הבריאה  שוב  השבת 
נשמת  וכמו  בשבת.  המאיר  הנשמה  אור  והתגלות  הארת  בכח 
באמת  כי  ושורשה,  למקורה  הגוף  את  ומחזרת  המאירה  האדם 
ונפרדה  נתעבה  שהגוף  אלא  להם,  אחד  שורש  והנשמה  הגוף 
ממקורה, ובכח הנשמה - שנשארה כלולה במקורה - להאיר לגוף 
ולהחזירה למקורה ושורשה, ועד"ז הארת הנשמה המאיר בשבת, 
מעלה ומחזיר את כל מעשה שמים וארץ, להיות דבקים בשורש 

ומקור העליון. 

וידוע שהשבת נבחנת לכמה מיני קדושות, ליל שבת ויום השבת, 
ומנחת שבת - עידן רעווא דרעוין, והנה בליל שבת מאיר ומתגלה 
בחי' השבת שלאחר הבריאה, וכמו שמזכירין בתפילת ליל שבת 
"אתה קידשת את יום השביעי תכלית מעשה שמים וארץ", ולכן 
בראשית',  מעשה  של  'שבת  בשם  שבת  ליל  מכונה  או"ח  בטור 
ובו מתחיל להאיר הארת נשמתא דחיא, שעי"ז אנו מקדשים את 
העולם  של  והגופניות  החומריות  את  ומחזירים  ומעלים  השבת, 

להיות דבוק במקור ושורש העליון. 

הבריאה,  שלפני  השבת  בבבחי'  דבקים  אנו  שבת  במנחת  ושוב 
מהרה"ק  דאיתא  וזהו  גבול,  בעל  הבלתי  הפשוט  באור  בדבקות 
'רעוא  עידן   - שבת  מנחת  מכונה  שלכן  זי"ע  מרימנוב  הרמ"מ 
הבריאה,  טרם  שהיה  העליון  רצון  הארת  מאיר  בו  כי  דרעוין', 
אשר עליהו אתמר )בזוהר ובכתבי האריז"ל( 'כשעלה ברצונו הפשוט' 
ודבוקין בסוד  זה כל העולמות כלולין  ובזמן  לברוא את העולם, 
והשתלשלותם  'עברם'  טרם  רצונו',  'עושי  בבחי'  העליון,  הרצון 

והתעבותם מאין ליש  בחי' 'עוברי רצונו'. 

כי  אחד",  ושמך  אחד  "אתה  הנוסח  שבת  מנחת  בתפילת  ולכן 
'שמך' הוא סוד שפע העליון, אשר על ידו נתגלה שמו ב"ה, ובזמן 
רעוא דרעוין השפע כלול במקורו בסוד "הוא ושמו אחד", וכמו 
שקודם  אליעזר  דרבי  בפרקי  וכדאיתא  הבריאה,  קודם  שהיה 

בריאת העולם היה 'הוא ושמו לבדו'. 

ובזמן יקר זה אנו זוכין לבחי' "נחלה בלי מצרים" - שהוא השפע 
העליון טרם הצטמצם מאין ליש במידה וגבול, ואשר הוא תענוג 
אין סופי בלי שום צמצום וגבול, )ואכן הפסוק "והאכלתיך נחלת יעקב" 
- שממנו למדו חז"ל שהמענג את השבת זוכה לנחלה בלי מצרים - נדרש בזוה"ק 

על סעודת רעוא דרעוין, לעומת ליל שבת שמבואר בזוה"ק שהוא בסוד הכתוב 

והתקדשותם בכח  ענין התעלות הארציות  - שהוא  על במתי ארץ"  "והרכבתיך 

הארת הנשמה(.

יזכנו ה'.

מעובד מתוך שיעורו הקבוע של המשפיע הגה"ח ר' בן ציון אפל 
שליט"א

מערכי דעת ולב ביסודות החסידותלהתבונן

ג

רשפיה / כללי וחיצי קודש ממאורי החסידות
'סור מרע ועשה טוב' כשאתה עוסק בעשה טוב בתורה ועבודה, יהיה 

בעיניך שאתה 'סור מרע' כאילו לא עשית רע כל ימי חייך.
הרה"ק ר' מרדכי מלעכעוויטש זי"ע )מירא דכיא, תהלים(

 שפע בלי סוף     
למה אנו רואים את הבריאה כמציאות בפני עצמה ולא כחלק ממציאות האלוקי?   ואיך 

המציאות הזו משתנה בשבת?   ואיך זה מביא לתענוג שהוא בלי גבול?

להערות והארות, וכן להעביר שאלות למשפיעים שליט"א ניתן להשאיר במערכת 'קול דודי' שלוחה 0
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מיצר בצרתם
בערמת  עיניו  את  הטמין  הזקן  הפרופסור 
מבטו  להישיר  לא  כדי  שולחנו,  על  המסמכים 

אל בני הזוג היושבים לפניו ברגעים שעולמם 
המילים  את  בירר  במוחו  עליהם,  מחשיך 
מסקנתו  את  לפרט  החל  ואז  המתאימות, 

הנואשת:

שאמנם  קשה  במחסום  מדובר  אדוני,  “תשמע 
אך  בטן.  לפרי  ולזכות  זה  את  לצלוח  דרך  יש 
לי  נראה  לא  המופלג...  בגילכם  לא  לצערי 
שאוכל לטפל בזה אצל אנשים שעברו כבר את 

גיל הששים”.

וחידד את  ‘אין לי עוד מה לפעול בתיק’ חתם 
דברו.

‘’יש כאן כוס מים קרים, בבקשה’’ הוסיף, תוך 
שעיניו ממשיכות להינעץ בתוך השולחן, מצפה 

לתגובה ההיסטרית הבוששת לבוא.

‘’אם  האשה.  אותו  העירה  פרופסור’’  ‘’אדון 
המונע היא רק בגלל הגיל המתקדם, במשפחה 
בן  לי סבתא שילדה  היתה  מונע.  לא  זה  שלנו 

כשהיא היתה בת תשעים, ואני רק בת ששים.

הפרופסור הרים את עיניו.

“באמת?”. והם ענו בחיוב.

הוא הרהר כמה דקות ואז נענה:

מתקבל.  שלכם  התיק  אחר.  סיפור  זה  כן  “אם 
תשובו לכאן מחר, ונדבר”.

השאלה  פרצה  מדברת?”  את  סבתא  איזה  “על 
מאחוריהם.  נטרקה  שהדלת  ברגע  הבעל,  מפי 

“איך מעולם לא שמעתי ממך על זה?”.

האשה השיבה בתדהמה, “מה השאלה? אני הרי 
וכי  ע”ה!  אמנו  שרה  שלנו  הסבתא  על  מדבר 
בגיל  אמנו  לשרה  לעזור  היה  יכל  השי”ת  אם 
תשעים, הוא לא יוכל להושיע אותנו?! הרי אצל 

כלל ישראל יש חוקים אחרים...”.

כמה  עד  לגמרי  מופתע  דומם.  נשאר  הבעל 
שלו  חיל’  ה’אשת  של  פשוטה  האמונה  דרגת 

עומדת. “מי יתן ונזכה” לחש מעודד.

לתקופת השנה הפכה האמונה שלה למציאות. 
בני  של  המדהים  מסיפורם  רעשה  ארה”ב  כל 
כשחלקו  בטן.  בפרי  שנפקדו  הזקנים  הזוג 
כותרות  הוא  גם  תפס  הסיפור,  של  הראשון 
נכבדות, על עוצמתה של אמונה של בת ישראל 

כשרה.

הגיעו הדברים אל פלוני ממקורביו של הרה”ק 
מסקולען זי”ע, והוא החליט ללכת תיכף לשמח 

את לב רבו הקדוש עם סיפור האמונה הנפלא.

הוא תפס את הרבי אחרי תפילת שחרית, והחל 
לשטוח את הסיפור:

‘’יש כאן בארה”ב בני זוג בני ששים, אשר לא 
זכו עד היום לילדים ל”ע’’ התחיל את הסיפור 
ברננה, הוא רק לא מבחין איך שפניו של הרבי 

מתעטפות פתאום בהבעה של צער רב.

סרה  אינה  הצער  ועומק  לספר,  ממשיך  הוא 
מקרבו של הרבי כשאף אחד אינו מבחין בכך; 
בסיפור,  המשעשע  לחלק  מגיע  כשהוא  גם 
כשהאשה באמונתה התמימה מספרת על סבתא 
שלה בת התשעים. הפכו מעיו של הרה”ק כאילו 

נמצא כעת באמצע הזכרה קשה.

של  המרנין  הסוף  את  מסיים  המקורב  ואז 
הסיפור, שהאשה נפקדה עתה בילד חי ובריא. 
מוארות  הרה”ק  של  הקדושות  פניו  ופתאום 

באור גדול.

גודשת על  נענה הרה”ק בצהלה  ‘’ברוך השם’’ 
הבשורה הטובה. 

המקורב  אז  למד  חכמים  בשימוש  גדול  ופרק 
בעול  ונושא  נכנס  הצדיק  כמה  עד  בשרו,  על 
בצרתם של ישראל, ושל כל יהודי באשר הוא. 
אם אנו יכולים היו, למרות הצרה, לראות כאן 
אמונה  של  לקח  שגם  ומשעשע,  יפה  סיפור 
מרוב  הצרה  את  שמע  כשהצדיק  הרי  בצדו; 
אהבתו לישראל, הוא כבר אינו יכול לשים לב 
למאומה עד שהוא לא שומע את הסוף הטוב של 

הסיפור!...

סיפורים בצלם של הבעש"ט ותלמידיודאס חסיד'ישע לעבן

שאלות והתלבטויות בעבודת השי"תאנה אבקשך

שאלה:
רצוני להבין פשר החובה הקדושה והעצומה 
חז”ל  בה  שהחמירו  עד  הענווה,  מידת  של 
יותר מכל המידות כולן. והרי לכאורה, יש 
למה  בטוב,  בחר  ואם  ‘בחירה’,  אחד  לכל 
שלא יתגאה בבחירתו הנכונה? ומתמיה אני 
כיצד היו יכולים צדיקי עולם להיות ענוים 
מעולם,  כלום  ולא  עשו  שלא  ולהרגיש 
בחרו  שלהם  בבחירתם  שהם  ידעו  והרי 
יכלו  כיצד   – מרומים  לגבהי  והגיעו  לטוב 

להתכחש לזה?

תשובה:
בגליון הקודם הוקדם שהגאווה היא פשוט שקר, 
והיא אינה נובעת מהגיון )כפי שזה מצטייר מהשאלה(, 
אלא נובעת מזוהמת הנחש ורוח הטומאה השורה 
עלינו, וגם אחרי שיתבאר היטב להלן שאין שום 
מנשוא  רבות  עבודות  אחרי  וגם  לגאווה,  הגיון 
עצה  שום  אין  עדיין  אחריה,  לשרש  שנקדיש 
פשוט  וצריך  הטומאה,  רוח  זוהי  כי  גאווה,  על 
עלינו  ויעביר  ממנה  שיצילנו  להשי”ת  להתחנן 
רוח טהרה. וממילא הדברים הבאים לא נועדו כי 
אם להגביר את ההכרה השכלית שאכן הגאווה 
להתנהג  האדם  על  כן  וכמו  גמור,  שקר  היא 
לא  הרגשתו  אם  אף  במעשיו,  רוח  בשפלות 

תשתנה בכך. כי זוהי עבודתנו ותפקידנו.

לגביר  גם הקדמנו משל  לצורך המחשת הענין, 
להשתעשע  ונתאווה  תינוק,  לו  שנולד  אדיר 
עסקים  עושה  הזאטוט  כיצד  ולראות  בתינוק 
אינו  שהזאטוט  אלא  עצמו!  בכוחות  ומתעשר 
הלך  הגביר?  עשה  מה  עסקים...  לעשות  יכול 
עם  עסקים  שיעשו  ביתו  לתוך  תינוקות  ואסף 
תינוקו... הוא בנה לו משרדים ומפעלים... הוא 
אלקטרוני  שבב  והמציא  ופיתח  הלך  אפילו 
)נניח שיש כזה דבר...( והשתיל אותו במח התינוק, 

והתינוק קיבל קצת שכל לעשות עסקים!... הוא 
והורה  הזהב,  אוצרות  לחדר  התינוק  עם  הלך 
המושתל  המח  עם  הילד  עסקים...  לעשות  לו 
ניסה לעשות עסקים, כשהגביר מקרב אליו את 
לידים,  קרוב  שיותר  כמה  הטובים  היהלומים 
צעד  לעשות  ניסה  כשהילד  יטעה...  לא  שהוא 
לכיוון  היד  את  לו  דחף  פשוט  הגביר  שגוי, 
חדר  מתוך  התינוק  הזדחל  ואז  היהלומים... 
בפני  והתגאה  בידיו,  היהלומים  עם  האוצרות 
עסק  איזה  תראו  אני!  מוצלח  כמה  ראו  חבריו: 

טוב עשיתי!

וככל החזיון הזה, כך מתרחש עמנו בכל מעשינו, 
כפי שיתבאר.

ד.
הבה נראה צעד אחר צעד, כיצד נקודת הבחירה 
היא קטנה ומועטת ביותר ביחס לכל מה שהקב”ה 
מוביל אותנו ללא שום בחירה כלל, ולאחר מכן 
נראה כיצד גם נקודת הבחירה עצמה, היא מתנה 

מן השמים.

אנו,  ומכירים  מאמינים  זאת  הרי  כשרונות.  א. 
כל  שלנו,  הכשרונות  כל  שלנו,  הכוחות  שכל 
ולא  עשינו  לא  ה’.  מאת  הכל  שלנו,  התכונות 

כשרוני.  יותר  או  חכם  יותר  להיות  כדי  כלום 
הבחירה.  לנקודת  קשורים  אינם  אלו  דברים 
כשרונות  לעצמו  לעשות  בחירה  אין  אחד  לאף 
הראשון  שהשלב  למדים  נמצאנו  תכונות.  או 
שבו מתיישב הלמדן על תלמודו, או החסדן על 

חסדיו, אינו קשור כלל אל הבחירה.

ב. חינוך וסביבה. לא רק הכשרונות, גם החינוך 
מעצמנו.  בחרנו  לא  שקיבלנו,  והחסידי  היהודי 
מה שאנחנו שייכים לקהילה שמורה, ולמשפחה 
זו – אינו כלל  שאוחזת במדרגה רוחנית גבוהה 
מה  כל  נולדנו.  כאן  הרי  שלנו.  מהבחירה  חלק 
והמשפיעים  והמחנכים  המלמדים  שההורים 
שלנו.  הבחירה  אל  שייכים  אינם  בנו,  הכניסו 
יש לנו יסודות רבים בתורה ובמצוות שעליהם 
ונקודת הפתיחה שלנו הוא אחרי שכבר  גדלנו, 
אפילו  אצלנו  והם  דברים,  אותם  בנו  השתרשו 
קיבלנו  גם  נסיון,  הם  אם  וגם  קל.  נסיון  לא 
מהחינוך והסביבה תעצומות נפש לעמוד בנסיון, 
ואנחנו אפילו לא מגיעים להזדקק לכח הבחירה.

ולא  הזה,  הטוב  לכל  זכה  שלא  מישהו  אפילו 
צריך  והיה  המלא,  היהודי  החינוך  לתוך  נולד 
ללכת  כדי  שלו  האישית  הבחירה  את  להפעיל 
חדשה  סביבה  היתה  עדיין  שלו,  הסביבה  נגד 
אם   - למרחב  המיצר  מן  ויצא  הגיע  שבזכותה 
זה מחזיר בתשובה )במקרה של בעל תשובה(, אם זה 
מחנך או משפיע או צדיק או ספר שהאיר לו את 
הדרך. נכון שהוא זה שהפיק מעצמו את הרצון 
נגד הזרם, אבל סוף כל  ואת התעצומות ללכת 
כיוונים,  מיני  מכל  המון תמיכה  קיבל  הוא  סוף 
אין  שלו.  הבחירה  נקודת  מעצם  יותר  הרבה 
כמעט מציאות שהאדם בכח הבחירה בלבד יצא 

מן המיצר למרחב.

משהו  בחשבון  ניקח  הבה  דשמיא.  סיעתא  ג. 
עם  אף  נכונה,  בחירה  יעשה  שאדם  כדי  נוסף: 
כח הבחירה שניתנה בידיו, הרי “אלמלא הקב”ה 
ומסייע לכל  לו”. הקב”ה עומד  יכול  עוזרו אינו 
אדם לבחור בטוב. אמנם יש לו אפשרות לבחור, 
אבל היא ממש לא מספקת. הוא חייב עזרה מן 
השמים כדי שיוכל לבחור. כך שנקודת הבחירה 

מצטמצמת עוד.  

ד. אמצעים. נסתכל על האדם שכבר הפעיל את 
מתיישב  שהוא  והחליט  לטוב,  הבחירה  נקודת 
עכשיו ללמוד חמש שעות רצופות, אבל למעשה 
לא היו לו ספרים ללמוד, לא מצא מקום ללמוד, 
הרי  עזרתו...  את  שחייבים  התקשרו  ומהבית 
יכול  היה  לא  לבדה  הבחירה  שבכח  פשוט, 
ללמוד עכשיו את השעות הרצופות, אלא מכח 
כולם  האמצעים  כל  את  לו  סידר  שהקב”ה  זה 

בתכלית השלימות.

ה.
נמצאנו אומרים שנקודת הבחירה תופסת מקום 
הנדרשים  הדברים  במכלול  קטן  מאוד  מאוד 
כדי שתוכל להוציא לפועל את המצוה שבחרת 

לעשות.

אמנם יש לך בחירה, שהרי כל התורה והמצוות 
והתפקיד שלך בעולם מתבססים רק על כך שיש 
יכול  היית  הרי  הבחירה  ואלמלא  בחירה,  לך 
להישאר למעלה, אבל הבחירה היא נקודה מאוד 

קטנה, דקה מן הדקה, פנימית מן הפנימית, זכה 
מן הזכה, שברובו של יום האדם אפילו לא נוגע 
אינם  עושה  שאתה  הטובים  הדברים  רוב  שם. 
עליון  סיוע  מכח  אלא  הבחירה,  מכח  מגיעים 

בלבד.

ניקח למשל למדן שהתיישב ללמוד: את הכשרונות 
 – הטובים – קיבל מלמעלה, את החינוך ללמוד 
גם קיבל מלמעלה, את הסיוע מן השמים לבחור 
ללמוד  האמצעים  את  מלמעלה,  קיבל   – בטוב 
קיבל   – והלאה(  הלאה  וכן  גמרא,  מדרש,  )בית  עכשיו 
מלמעלה. מהי כן הבחירה שלו? רצון דק להתגבר 
זוהי אמנם  ונסיון.  קושי  רגעי  מיני  בכל  ללמוד 
זה  אבל  התכלית,  וזוהי  מכרעת,  מאוד  נקודה 
פשוט לא מאפשר להתגאות כאשר הרוב נעשה 

בידיו של הקב”ה.

עם  להתגאות  אפשר  אי  למה  שנבין  לפני  עוד 
נקודת הבחירה עצמה, צריכים לקלוט שנקודת 
מחשיב  הקב”ה  אמנם  נקודה.  רק  היא  הבחירה 
ומשתעשע מאוד מאוד נקודה זו, וכפי שהצדיקים 
מבארים “כי אתה תשלם לאיש כמעשהו”, שעל 
אף שהקב”ה יודע שרוב העבודה לא נעשתה על 
“כמעשהו”,  אותה  מחשיב  הוא  הרי  האדם,  ידי 
שהקב”ה  החשיבות  לגודל  ערוך  אין  ופשוט 
מחשיב את נקודת הבחירה, אבל צריכים להבין 
שזה רק מצד השי”ת, שהוא זה שבוחר לתת לזה 
ערך כה גדול. אך מצד האמת אין בזה כמעט שום 
ערך. הרי זה דומה לאותו פקיד בבנק שביקשו 
הבנק  ומנהל  במגירה,  הכסף  את  לסדר  ממנו 
כמו  במגירה  הכסף  סידור  את  להחשיב  החליט 
הפקיד  האם  לבנק.  הרווח  את  הביא  שהפקיד 
זעיר  משהו  עשה  הוא  זה?!  עם  להתגאות  יכול 
ביותר, רק שבעל הבנק החליט להחשיב את זה. 
מצד עצמנו, נקודת הבחירה נשארת קטנה מאוד.

ועוד לא דיברנו על כך, שאתה לא יודע אם אכן 
את אותה נקודת בחירה ביצעת על נכון. ייתכן 
שהיית יכול ללמוד הרבה יותר טוב, ופשוט לא 
אומרת  זאת  כראוי...  הבחירה שלך  את  ביצעת 
ערב  ועד  מבוקר  השמים  מן  לך  עזר  שהקב”ה 
שתוכל ללמוד, ואותה נקודה קטנה של בחירה 

שהיה עליך לבחור, גם לא עשית כראוי...

ונקודה נוספת: הרי לב יודע מרת נפשו, ומלבד 
כמה  בטוב,  בחרת  כן  שאתה  הזאת  הבחירה 
בחרת  לא  בחירה  לך  שהיתה  ביום  פעמים 
וביה: אם  זה הרי מופרך מיניה  כן  ואם  בטוב... 
לבחירה  גדול  כזה  משקל  נותן  באמת  אתה 
למה  להתפאר,  במה  לך  שיש  וחושב  שלך, 
הבחירות שבהן  עם  עפר  עד  לא מתבייש  אתה 
בחרת ברע... זה הרי מוזר מאוד שאותן נקודות 
הרבה  מנפחים  אנחנו  בטוב  שבחרנו  הבחירה 
נקודת הבחירה שלא  ואילו אותן  יותר מגודלן, 
זכינו, אנחנו אומרים שזה היה כשלון מאוד קטן 

וכל האמצעים מסביב הם האשמים...

אפשר  שהיה  נניח  אם  שגם  הדברים,  מסקנת 
קטנה  מאוד  הבחירה  הבחירה,  מצד  להתגאות 
חסר  להיות  וצריכים  שמסביב,  מה  לכל  ביחס 
דעת כדי להתגאות, ואין זה אלא רוח הטומאה 

האמורה שמשתלטת עלינו!

עצמה  הבחירה  בנקודת  להתבונן  עלינו  ועדיין 
שנמסרה בידינו, ועל כך בע"ה בגליון הבא.

הרי יש לי בחירה, למה שלא אתגאה? )ב(


